

## ສູນທອນພົດ

ຂອງສະຫາຍ ທອງລຸນ ສີສຸລິດ, ເລຂາທິການໃຫຍ່ ຄະນະບໍລິຫານງານ

ສູນກາງພັກ, ປະທານປະເທດ ແຫ່ງ ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ

ປະຊາຊົນລາວ ກ່າວໃນພິທີງານໂຮມຊຸມນຸມສະເຫຼີມສະຫຼອງ

ວັນລັດຖະທຳມະນູນ ແຫ່ງຊາດ ຄົບຮອບ 30 ປີ ທີ່ ສະພາແຫ່ງຊາດ

(ວັນທີ 15 ສິງຫາ 1991 - 15 ສິງຫາ 2021)

( ໃນເວລາ 08:30 ໂມງ ຂອງ ວັນສຸກ, ວັນທີ 13 ສິງຫາ 2021, ທີ່ຫໍປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ )

- ບັນດາທ່ານ, ບັນດາສະຫາຍ ຜູ້ນຳພັກ-ລັດ, ອະດີດການນຳ, ນັກປະຕິວັດ ອາວຸໂສ, ແຂກ ທີ່ ມີກຽດ ທີ່ ນັບຖື,
- ພີ່ນ້ອງຮ່ວມຊາດ ໃນທົ່ວປະເທດ ທີ່ ຮັກແພງທັງຫຼາຍ !

ມື້ນີ້, ພວກເຮົາມີຄວາມປະສົບຊົມຊື່ນ ຈັດຕັ້ງພິທີໂຮມຊຸມນຸມ ສະເຫຼີມ ສະຫຼອງ ວັນປະກາດໃຊ້ລັດຖະທຳມະນູນແຫ່ງຊາດ ຄົບຮອບ 30 ປີ (15 ສິງຫາ 1991 - 15 ສິງຫາ 2021) ຖືເປັນເຫດການ ການເມືອງທີ່ມີຄວາມໝາຍປະຫວັດສາດ ສຳຄັນອີກວັນໜຶ່ງ ຂອງຊາດລາວເຮົາ. ທັງເປັນໂອກາດ ທີ່ພວກເຮົາ ຈະໄດ້ຫວນຄືນ ປະຫວັດສາດອັນຍາວນານ ຂອງຊາດເຮົາອີກຄັ້ງໜຶ່ງ ເຖິງຄວາມເປັນມາຂອງຊາດ ລາວເຮົາ ແລະ ທົບທວນຄືນຂະບວນວິວັດ ແຫ່ງການຕໍ່ສູ້ອັນຍາວນານ ຂອງບັນພະ ລຸດລາວເຮົາ, ຈົນກ້າວມາເຖິງຈຸດສູງທາງປະຫວັດ ສາດ ຂອງຊາດເຮົາ ຄື ການໄດ້ ມາເຊິ່ງລັດຖະທຳມະນູນສະບັບທຳອິດ ຂອງລະບອບໃໝ່ ທີ່ໄດ້ຊື່ວ່າ : ລັດຖະທຳ ມະນູນແຫ່ງ ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ ຂຶ້ນຢ່າງສະຫງ່າຜ່າເຜີຍ.

ການທີ່ຖືວ່າ ລັດຖະທຳມະນູນສະບັບປະຖົມມະເລີກ ຂອງລັດເຮົາ ທີ່ສະພາ  
 ປະຊາຊົນສູງສຸດ ມີມະຕິກົດລົງຮັບຮອງເອົາ ໃນວັນທີ 14 ເມສາ 1991 ແລະ  
 ປະທານປະເທດ ໄດ້ອອກລັດຖະດຳລັດປະກາດໃຊ້ ໃນວັນທີ 15 ສິງຫາ 1991, ນີ້  
 ຖືໄດ້ວ່າ ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ ເປັນລັດທີ່ປົກຄອງດ້ວຍ  
 ກົດໝາຍຢ່າງເປັນຮູບປະທຳຢ່າງແທ້ຈິງ ໃນຜືນແຜ່ນດິນແຫ່ງນີ້. ລັດຖະທຳມະນູນ  
 ທີ່ຖືໄດ້ວ່າ ເປັນກົດໝາຍແມ່ ຫຼື ອາດເວົ້າໄດ້ວ່າ ເປັນແມ່ ແຫ່ງກົດໝາຍສະບັບນີ້,  
 ແມ່ນໄດ້ມາຈາກໝາກຜົນຂອງການຕໍ່ສູ້ອັນຍືດເຍື້ອຍາວນານ, ເຕັມໄປດ້ວຍຄວາມ  
 ເສຍສະຫຼະ ຂອງບັນພະບູລຸດເຮົາ. ໂດຍສະເພາະພາຍຫຼັງມີຝັກປະຕິວັດນຳພາ ທີ່ນຳ  
 ໂດຍ ປະທານ ໄກສອນ ພິມວິຫານ ທີ່ເຄົາລົບຮັກ ແລະ ບັນດາສະຫາຍ ການນຳລຸ້ນ  
 ກໍ່ຕັ້ງ ທີ່ໄດ້ເດັດດ່ຽວໜຽວແໜ້ນ, ນຳພາປະຊາຊົນຕໍ່ສູ້ ເພື່ອໃຫ້ໄດ້ມາເຊິ່ງ  
 ເອກະລາດແຫ່ງຊາດ, ອຳນາດອະທິປະໄຕ, ເສລີພາບ ແລະ ຜືນແຜ່ນດິນອັນຄົບ  
 ຖ້ວນ, ກ້າວໄປສູ່ການສະຖາປະນາ ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ  
 ຂຶ້ນຢ່າງສະຫງ່າອົງອາດ ແລະ ຈາກນັ້ນ ໄດ້ໃຊ້ເວລາປະມານ 16 ປີ ຈຶ່ງສາມາດ  
 ປະກາດໃຊ້ລັດຖະທຳມະນູນ ສະບັບທຳອິດຂອງຊາດ, ເຊິ່ງພວກເຮົາໄດ້ເຕົ້າໂຮມກັນ  
 ເພື່ອສະເຫຼີມສະຫຼອງ ຢ່າງສະຫງ່າຜ່າເຜີຍ ໃນເວລານີ້, ໃນສະຖານທີ່ ທີ່ມີຄວາມ  
 ສັກສິດແຫ່ງນີ້.

ໃນເວທີອັນເຄັ່ງຂຶ້ນນີ້. ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍເຊີນທຸກໆທ່ານ ທີ່ເຂົ້າຮ່ວມພິທີຈົ່ງລຸກຍືນ  
ຂຶ້ນ ເພື່ອກຶ້ມຫົວໄຫ້ວອາໄລ ເຖິງດວງວິນຍານ ຂອງບັນດາຜູ້ນຳປະຕິ ວັດ, ບັນພະບູ  
ລຸດ ແລະ ວິລະຊົນ, ນັກຮົບ ແລະ ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ ທີ່ໄດ້ເສຍສະຫຼະຊີວິດ,  
ອຸທິດຕົນ ເພື່ອຊາດ ເພື່ອປະຊາຊົນ... (ຂໍເຊີນ)

- ບັນດາທ່ານ, ບັນດາສະຫາຍ,
- ເພື່ອນມິດ, ປວງຊົນລາວທົ່ວປະເທດ ທີ່ ຮັກແພງທັງຫຼາຍ,

ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍອະນຸຍາດອ່ານຄືນ ຄໍານໍາ ຂອງລັດຖະທໍາມະນູນ ສະບັບທໍາອິດ ໃຫ້ທຸກໆຄົນ ໄດ້ຮັບຊາບອີກເທື່ອໜຶ່ງ ດັ່ງນີ້ : **ຄໍານໍາໄດ້ຂຽນໄວ້ວ່າ:** “ ນັບປັນ ເວລາຫຼາຍພັນປີມາແລ້ວ ທີ່ ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ ໄດ້ດໍາລົງຄົງຕົວ ແລະ ຂະຫຍາຍຕົວ ຢູ່ບົນດິນແດນອັນແສນຮັກແຫ່ງນີ້. ກ່ອນນີ້, 6 ສັດຕະວັດກວ່າ ໃນ ສະໄໝເຈົ້າຟ້າງຸ່ມ, ບັນພະບູລຸດ ຂອງພວກເຮົາ ໄດ້ກໍ່ຕັ້ງປະເທດລ້ານຊ້າງ ເອກະພາບ ແລະ ສ້າງໃຫ້ຈະເລີນຮຸ່ງເຮືອງ.

ຕັ້ງແຕ່ສັດຕະວັດທີ 18 ເປັນຕົ້ນມາ, ແຜ່ນດິນລາວ ໄດ້ຖືກບັນດາອິດທິກໍາລັງ ບໍລະປັກພາຍນອກຈ້ອງມອງ ແລະ ຮຸກຮານຢູ່ສະເໝີ. ປະຊາຊົນເຮົາ ໄດ້ພ້ອມກັນ ເສີມຂະຫຍາຍ ມູນເຊື້ອອັນພິລະອາດຫານ ບໍ່ຍອມຈໍານິນ ຂອງບັນພະບູລຸດ ແລະ ໄດ້ຕໍ່ສູ້ຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ, ໜຽວແໜ້ນ ເພື່ອກອບກູ້ ເອກະລາດ ແລະ ອິດສະລະພາບ.

ໃນ 60 ປີ ມານີ້, ພາຍໃຕ້ການນໍາພາອັນຖືກຕ້ອງ ຂອງພັກກອມມູນິດ ອິນດູຈີນໃນເມື່ອກ່ອນ ແລະ ພັກປະຊາຊົນລາວ ໃນປະຈຸບັນ, ປະຊາຊົນລາວ ບັນດາເຜົ່າ ໄດ້ດໍາເນີນການຕໍ່ສູ້ ອັນຫຍຸ້ງຍາກລໍາບາກ ແລະ ເຕັມໄປດ້ວຍຄວາມ ເສຍສະລະ ຈົນສາມາດທັບມ້າງແອກຄອບຄອງ, ກົດຂີ່ ຂອງພວກລ່າເມືອງຂຶ້ນ ແລະ ລະບອບສັກດີນາ, ປົດປ່ອຍປະເທດຊາດຢ່າງສົມບູນ, ສ້າງຕັ້ງປະເທດ ສາທາລະນະ ລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ ໃນວັນທີ 2 ທັນວາ 1975, ອັນໄດ້ໄຂສັງກາດ

ໃໝ່, ສັງກາດ ທີ່ປະເທດຊາດ ມີເອກະລາດ ແລະ ປະຊາຊົນ ໄດ້ມີອິດສາລະພາບ ຢ່າງແທ້ຈິງ.

ໃນຊຸມປີຜ່ານມາ, ປະຊາຊົນເຮົາ ໄດ້ຜ່ອມກັນປະຕິບັດ ສອງໜ້າທີ່ຍຸດທະສາດ ຄື: ປົກປັກຮັກສາ ແລະ ສ້າງສາປະເທດຊາດ, ເຊິ່ງໄດ້ຮັບໜ້າກຜົນເບື້ອງຕົ້ນ ອັນ ເປັນໜ້າພູມໃຈ.

ມາໃນໄລຍະນີ້, ຊີວິດສັງຄົມ ໄດ້ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ລັດເຮົາ ຕ້ອງມີລັດຖະທຳ ມະນູນ. ລັດຖະທຳມະນູນນີ້, ແມ່ນລັດຖະທຳມະນູນ ຂອງລະບອບປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນ ຢູ່ປະເທດເຮົາ, ມັນໄດ້ຮັບຮູ້ຜົນງານອັນຍິ່ງໃຫຍ່ ທີ່ປະຊາຊົນເຮົາຍາດມາ ໄດ້ ໃນພາລະກິດຕໍ່ສູ້ປົດປ່ອຍຊາດ ແລະ ສ້າງສາປະເທດຊາດ; ກຳນົດລະບອບ ການເມືອງ ແລະ ລະບົບການຈັດຕັ້ງກົງຈັກລັດ ໃນໄລຍະໃໝ່. ໃນປະຫວັດສາດ ຂອງຊາດເຮົາເທື່ອນີ້, ເປັນເທື່ອທຳອິດ ທີ່ໄດ້ກຳນົດສິດເປັນເຈົ້າ ຂອງປະຊາຊົນ ຢູ່ໃນກົດໝາຍພື້ນຖານ ຂອງຊາດ.

ລັດຖະທຳມະນູນສະບັບນີ້, ແມ່ນໜ້າກຜົນ ຂອງຂະບວນວິວັດ ແຫ່ງການ ປະກອບຄຳເຫັນ ຂອງປະຊາຊົນ ໃນທົ່ວປະເທດ ທີ່ສ່ອງແສງເຖິງ ເຈດຈຳນົງອັນຍາວ ນານ ແລະ ຄວາມຕັດສິນໃຈຢ່າງແຮງກ້າ ຂອງວົງຄະນາຍາດແຫ່ງຊາດ ທີ່ຈະຜ່ອມ ກັນສູ້ຊົນ ຈົນບັນລຸຈຸດໝາຍ ສ້າງປະເທດລາວ ໃຫ້ເປັນປະເທດ ສັນຕິພາບ, ເອກະລາດ, ປະຊາທິປະໄຕ, ເອກະພາບ ແລະ ວັດທະນາຖາວອນ ”.

ຕໍ່ໄປນີ້, ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍຍົກເອົາບາງມາດຕາ ທີ່ເວົ້າເຖິງລະບອບການເມືອງ ດັ່ງນີ້:

ມາດຕາທີ 1: ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ ເປັນປະເທດ ເອກະລາດ, ມີອຳນາດອະທິປະໄຕ ແລະ ຜືນແຜ່ນດິນອັນຄົບຖ້ວນ ລວມທັງ ເຂດນ່ານນ້ຳ ແລະ ນ່ານຝ້າ; ເປັນປະເທດເອກະພາບ ຂອງທຸກຊົນເຜົ່າ ທີ່ຕັດແຍກ ອອກຈາກກັນບໍ່ໄດ້;

ມາດຕາທີ 2: ລັດແຫ່ງ ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ ແມ່ນລັດປະຊາທິປະໄຕປະຊາຊົນ, ອຳນາດທັງໝົດ ເປັນຂອງປະຊາຊົນໂດຍ ປະຊາຊົນ ແລະ ເພື່ອຜົນປະໂຫຍດ ຂອງປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ, ເຊິ່ງປະກອບດ້ວຍ ບັນດາຊັ້ນຄົນຢູ່ໃນສັງຄົມ ໂດຍແມ່ນກຳມະກອນ, ກະສິກອນ ແລະ ນັກຮຽນຮູ້ ບັນຍາຊົນເປັນຫຼັກແຫຼ່ງ;

ມາດຕາທີ 3: ສິດເປັນເຈົ້າປະເທດຊາດ ຂອງປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ ໄດ້ຮັບ ການປະຕິບັດ ແລະ ຮັບປະກັນດ້ວຍການເຄື່ອນໄຫວ ຂອງລະບົບການເມືອງ ເຊິ່ງມີ ພັກປະຊາຊົນປະຕິວັດລາວ ເປັນແຖວນຳ.

**ບັນດາສະຫາຍ ທີ່ ຮັກແພງ !**

ພວກເຮົາ ມີຄວາມເອກອ້າງທະນິງໃຈ ທີ່ເຫັນວ່າ ໃນຕະຫຼອດໄລຍະ 46 ປີ ແຫ່ງການປົກປັກຮັກສາ ແລະ ສ້າງສາປະເທດຊາດ ພາຍໃຕ້ການນຳພາຂອງພັກ ປະຊາຊົນປະຕິວັດລາວ ໂດຍສະເພາະໃນໄລຍະ 30 ປີຜ່ານມາ, ພາຍໃຕ້ລັດຖະທຳ ມະນູນ ແຫ່ງສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ, ປະເທດຊາດ ຂອງ ພວກເຮົາ ຈາກທີ່ເຄີຍເປັນເມືອງຂຶ້ນ ໄດ້ກາຍເປັນປະເທດ ທີ່ມີເອກະລາດ, ອຳນາດ

ອະທິປະໄຕ ແລະ ຜົນແຜ່ນດິນອັນຄົບຖ້ວນ, ປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ ຈາກທີ່ເປັນຂ້ອຍ ຂ້າມ້າໃຊ້, ທົນທຸກທໍລະມານຢ່າງແສນສາຫັດ ຈາກການກົດຂີ່ຊູດຮິດ ໄດ້ກາຍເປັນ ເຈົ້າ ຂອງປະເທດຊາດ ຢ່າງແທ້ຈິງ, ຊີວິດການເປັນຢູ່ ໄດ້ຮັບການປັບປຸງ ແລະ ຍົກ ລະດັບສູງຂຶ້ນ ຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ, ສິດເປັນເຈົ້າ ແລະ ປະຊາທິປະໄຕ ຂອງປະຊາຊົນລາວ ບັນດາເຜົ່າ ໄດ້ຮັບການຄໍ້າປະກັນດ້ວຍລັດຖະທໍາມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ; ລະບົບ ແຫ່ງອໍານາດລັດ ໄດ້ຮັບການປັບປຸງ, ບູລະນະ ໃຫ້ມີຄວາມໜັກແໜ້ນ ແລະ ເຂັ້ມແຂງຂຶ້ນ, ການຄຸ້ມຄອງ ລັດ, ຄຸ້ມຄອງເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ດ້ວຍກົດໝາຍ ໄດ້ຮັບການຍົກສູງທາງດ້ານຄຸນນະພາບ; ສປປ ລາວ ມີທີ່ຕັ້ງ, ຖານະບົດບາດ ສູງເດັ່ນ ຂຶ້ນໃນເວທີພາກພື້ນ ແລະ ສາກົນ.

ມາເຖິງປະຈຸບັນນີ້, ຢູ່ ສປປ ລາວ ຂອງພວກເຮົາ ໄດ້ປະກາດໃຊ້ກົດໝາຍ ຈໍານວນ 156 ສະບັບ, ລັດຖະບັນຍັດ ຈໍານວນ 37 ສະບັບ ແລະ ມີລັດຖະດໍາລັດ ທີ່ ອອກມາຮັບໃຊ້ສັງຄົມ, ເຊິ່ງກວມເອົາທຸກຂົງເຂດ ຂອງທົ່ວສັງຄົມ ເກືອບວ່າຄົບຖ້ວນ ພໍສົມຄວນແລ້ວ.

## **ບັນດາສະຫາຍ ທີ່ ຮັກແພງທັງຫຼາຍ !**

ເມື່ອຫວນຄືນໄລຍະກ່ອນ ມີລັດຖະທໍາມະນູນນັ້ນ, ພັກເຮົາ ຖືກອົງປະຊຸມ ໃຫຍ່ ຂອງພັກ ຄັ້ງທີ IV ໃນປີ 1986 ເປັນຂີດໝາຍການເລີ່ມຕົ້ນຂະບວນວິວັດ ແຫ່ງການປ່ຽນແປງໃໝ່ຂອງແນວທາງຂອງພັກ ພາຍໃຕ້ແນວຄິດລິເລີ່ມ ຂອງ ປະ

ທານ ໄກສອນ ພິມວິຫານ, ເຊິ່ງໄລຍະຕໍ່ມາ ກອງປະຊຸມສູນກາງພັກ ສະໄໝທີ IV, ຫຼາຍກອງປະຊຸມໄດ້ມີການຄົ້ນຄວ້າ ຢ່າງເປັນລະບົບ ຈົນເຖິງກອງປະຊຸມໃຫຍ່ ຄັ້ງທີ V ຂອງພັກ ໄດ້ສືບຕໍ່ບູລະນະ ແລະ ຈັດຕັ້ງຜັນຂະຫຍາຍໃຫ້ເປັນອັນລະອຽດ ແລະ ກາຍເປັນແນວທາງປ່ຽນແປງໃໝ່ຮອບດ້ານ ມີຫຼັກການ ຂອງພັກ, ເຊິ່ງໃນນັ້ນ ກໍຖືກຫັນເປັນລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ ເພື່ອໃຫ້ມີບ່ອນອີງ ທີ່ໜັກແໜ້ນ ໃນການປະຕິບັດໃຫ້ເປັນຮູບປະທຳ, ລັດຖະທຳມະນູນສະບັບທຳອິດນີ້, ມັນເປັນ ການຢັ້ງຢືນເຖິງໝາກຜົນ ລວມຍອດ ແຫ່ງການຕໍ່ສູ້ອັນລະອິດລະອ້ຽວ, ຍືດເຍື້ອ ຍາວນານ ແລະ ຜົນງານອັນຍິ່ງໃຫຍ່ ທີ່ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ ຍາດມາໄດ້ ໃນຕະຫຼອດໄລຍະພາລະກິດ ແຫ່ງການປະຕິວັດຊາດ-ປະຊາທິປະໄຕ, ການປົກປັກ ຮັກສາ ແລະ ສ້າງສາປະເທດຊາດ ກໍຄືໃນພາລະກິດປ່ຽນແປງໃໝ່; ເປັນການຢືນຢັນ ທາງດ້ານກົດໝາຍສູງສຸດ ຂອງລັດ ເຖິງຄວາມເປັນເອກະລາດ, ອຳນາດອະທິປະໄຕ ແລະ ຜົນແຜ່ນດິນອັນຄົບຖ້ວນ ທີ່ເປັນເອກະພາບ ຂອງ ສປປ ລາວ ກໍຄື ຂອງປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ ທີ່ຕັດແຍກອອກຈາກກັນບໍ່ໄດ້; ແມ່ນການສ່ອງແສງ ອອກຢ່າງຈະແຈ້ງ ເຖິງຄວາມມຸ່ງມາດປາດຖະໜາອັນສູງສິ່ງ ແລະ ຄວາມເດັດດ່ຽວ ຕັດສິນໃຈອັນແຮງກ້າ ຂອງປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ ພາຍໃຕ້ການນຳພາ ຂອງພັກ ປະຊາຊົນປະຕິວັດລາວ ທີ່ຈະພ້ອມກັນບຸກບືນສູ້ຊົນ ສ້າງລັດ ທີ່ມາຈາກປະຊາ ຊົນ ໃຫ້ເປັນລັດຂອງປະຊາຊົນ ໂດຍປະຊາຊົນ ແລະ ເພື່ອປະຊາຊົນ ຢ່າງແທ້ຈິງ; ບັນລຸ ຈຸດໝາຍ ປະເທດຊາດ ມັ່ງຄັ້ງເຂັ້ມແຂງ, ປະຊາຊົນ ຮັ່ງມີຜາສຸກ, ສັງຄົມ ມີຄວາມ ສາມັກຄີເປັນປົກແຜ່ນ, ປະຊາທິປະໄຕ, ຍຸຕິທຳ ແລະ ສິວິໄລ.

## ຮຽນ ບັນດາທ່ານ, ບັນດາສະຫາຍ !

ໃນໂອກາດນີ້, ຂ້າພະເຈົ້າ ຢາກຂໍທົບທວນຄືນຄວາມເອົາໃຈໃສ່, ການໃຫ້ທິດ ຊີ້ນຳ ຢ່າງໃກ້ຊິດ ຂອງປະທານ ໄກສອນ ພິມວິຫານ ໃນຂະບວນວິວັດ ແຫ່ງການ ຮ່າງ ແລະ ປັບປຸງຮ່າງ ຈົນເຖິງສັງລວມ ເປັນຮ່າງສະບັບສຸດທ້າຍ ຂອງລັດຖະທຳ ມະນູນ ສະບັບທຳອິດ ເພື່ອລົງໄປຜ່ານຄຳເຫັນ ຂອງປະຊາຊົນທົ່ວປະເທດນັ້ນ, ປະທານ ໄກສອນ ພິມວິຫານ ໄດ້ມີການຊີ້ນຳຢ່າງໃກ້ຊິດເປັນໄລຍະໆ. ສະແດງອອກ ໃນກອງປະຊຸມກົມການເມືອງ ສະໄໝທີ IV ທີ່ນຳເອົາຮ່າງລັດຖະທຳມະນູນເຂົ້າ ປຶກສາ. ເພິ່ນໄດ້ແນະນຳ, ຕັ້ງຄຳຖາມລະອຽດ ເປັນແຕ່ລະຂໍ້, ແຕ່ລະມາດຕາ ເພື່ອໃຫ້ ຄະນະຮ່າງລັດຖະທຳມະນູນ ນຳໄປວິໄຈ, ຄົ້ນຄວ້າ ບັນດາທັດສະນະພື້ນຖານຂອງ ພັກທີ່ກຳນົດໃນກອງປະຊຸມໃຫຍ່ ຄັ້ງທີ IV ຂອງພັກ ເພື່ອເປັນບ່ອນອີງ ໃຫ້ແກ່ການ ກຳນົດແນວທາງປ່ຽນແປງໃໝ່ ແລະ ຕ້ອງໄດ້ລະບຸແຈ້ງເຂົ້າໃນລັດຖະທຳມະນູນ ທີ່ ເປັນກົດໝາຍແມ່ ຂອງຊາດ ເຊັ່ນ :

1. ໝົດທຸກອຳນາດແມ່ນລ້ວນແຕ່ເປັນ ຂອງປະຊາຊົນ, ລັດແມ່ນລັດ ຂອງ ປະຊາຊົນ, ມາຈາກປະຊາຊົນ ແລະ ເພື່ອປະຊາຊົນ... ເພື່ອເວົ້າຕໍ່ອີກວ່າ ອຳນາດ ຂອງ ປະຊາຊົນ ມີເນື້ອໃນກວ້າງຂວາງທີ່ສຸດ, ອຳນາດນີ້ ຈະໄດ້ຮັບການປະຕິບັດຢ່າງຄົບ ຖ້ວນ ໂດຍຜ່ານຫຼາຍການຈັດຕັ້ງ, ຫຼາຍຮູບການ ແລະ ລະບຽບການ...;
2. ພັກປະຊາຊົນປະຕິວັດລາວ ເປັນແຖນນຳ ຂອງລະບົບການເມືອງ ປະຊາ ທິປະໄຕ ປະຊາຊົນ ແລະ ໃນຂົງເຂດ ຂອງຊີວິດສັງຄົມ. ພ້ອມນັ້ນ, ກໍ່ເປັນພາກສ່ວນ



ໜຶ່ງ ຂອງສັງຄົມ. ດັ່ງນັ້ນ, ຕ້ອງເຄື່ອນໄຫວ ໃນຂອບເຂດ ຂອງລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ...;

3. ລັດຄຸ້ມຄອງ ແລະ ອຳນວຍຄອບຄຸມ ດ້ວຍກົດໝາຍ;

4. ລັດ ຈັດຕັ້ງ ແລະ ເຄື່ອນໄຫວ ຕາມຫຼັກການລວມສູນປະຊາທິປະໄຕ ແລະ ເຮັດໃຫ້ອຳນາດລັດຕ່າງໆ ເປັນເອກະພາບ ໃນທົ່ວປະເທດ ພາຍໃຕ້ການນຳພາ ຂອງພັກ, ບໍ່ໄປຕາມຫຼັກການແບ່ງອຳນາດ ແຕ່ມີການແບ່ງງານ ຈະແຈ້ງ ແລະ ມີ ການປະສານງານຢ່າງກົມກຽວ ລະຫວ່າງ ອົງການນິຕິບັນຍັດ, ອົງການບໍລິຫານ ແລະ ອົງການຕຸລາການ;

5. ຮັບຮູ້ເສດຖະກິດຫຼາຍພາກສ່ວນ ແລະ ຫຼາຍຮູບການກຳມະສິດທີ່ເຄີຍ ຜະລິດທຸລະກິດ ຢ່າງເສລີຖືກກົດໝາຍ, ລັດຄຸ້ມຄອງ, ອຳນວຍຄວບຄຸມທົ່ວ ເສດຖະກິດແຫ່ງຊາດ. ພ້ອມກັນນັ້ນ, ກໍ່ກຳໂດຍກົງ ແລະ ດຳລົງບົດບາດຫຼັກແຫຼ່ງ ຂອງບາງຂົງເຂດ ແລະ ບາງປະເພດຜະລິດຕະພັນຕົ້ນຕໍຂອງເສດຖະກິດແຫ່ງຊາດ... ປະທານໄກສອນ ເວົ້າຕໍ່ໄປອີກວ່າ : ບັນດາທັດສະນະພື້ນຖານດັ່ງກ່າວນັ້ນ, ສ່ອງແສງ ເຖິງຈຸດພິເສດ ຂອງປະເທດເຮົາ ໃນໄລຍະປະຈຸບັນ, ໄລຍະແຫ່ງການສືບຕໍ່ກໍ່ສ້າງ ແລະ ເສີມຂະຫຍາຍລະບອບປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນ, ສ້າງບັນດາປະຖົມປັດໃຈ ໃຫ້ແກ່ການກ້າວຂຶ້ນ ສັງຄົມນິຍົມເທື່ອລະກ້າວ, ບໍ່ທັນແມ່ນລັດຖະທຳມະນູນ ຂອງ ໄລຍະສ້າງສັງຄົມນິຍົມເທື່ອ... ເພິ່ນບອກໃຫ້ຊັງຊາ ໃຫ້ຮອບຄອບ, ບໍ່ລອກແບບ ແລະ ໃຫ້ຮຽນຮູ້ແຕ່ນຳໃຊ້ໃຫ້ແທດກັບສະພາບປະເທດເຮົາ.

5 ຫຼັກການ ທີ່ເປັນແນວທາງນະໂຍບາຍສໍາຄັນທີ່ສຸດຂອງພັກ ທີ່ປະທານ ໄກສອນ ພິມວິຫານ ໃຫ້ທິດທາງມານັ້ນ, ລ້ວນແຕ່ໄດ້ບັນຈຸເຂົ້າໃນຮ່າງສຸດທ້າຍ ຂອງລັດຖະທໍາມະນູນສະບັບນີ້.

- ບັນດາສະຫາຍ ທີ່ຮັກແພງ !
- ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ ທີ່ຮັກແພງທັງຫຼາຍ !

ຜ່ານຂະບວນວິວັດແຫ່ງການ ປົກປັກຮັກສາ ແລະ ສ້າງສາປະເທດຊາດ, ສ້າງ ປະຖົມປັດໄຈກ້າວຂຶ້ນສູ່ສັງຄົມນິຍົມເທື່ອລະກ້າວ ຢູ່ປະເທດເຮົານັ້ນ, ພັກເຮົາ ໄດ້ໃຫ້ຂໍ້ສະຫຼຸບວ່າ: ອໍານາດລັດປະຊາທິປະໄຕປະຊາຊົນ ຂອງພວກເຮົາ ໄດ້ຮັບການ ກໍ່ສ້າງ, ປັບປຸງ ແລະ ບຸລະນະ ມາຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ ທັງໃນດ້ານສາຍໃຍການຈັດຕັ້ງ; ການ ວາງພື້ນຖານດ້ານກົດໝາຍ ແລະ ນິຕິກໍາ ອັນຈໍາເປັນ; ການກໍ່ສ້າງບຸກຄະລາກອນ ບໍລິຫານອົງການ ຂອງແຕ່ລະພາກສ່ວນ... ຈົນເຮັດໃຫ້ອໍານາດລັດປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນ ກາຍເປັນເຄື່ອງມືອັນສັກສິດໃນການປົກປ້ອງໝາກຜົນ ຂອງການ ປະຕິວັດ ແລະ ລະບອບໃໝ່; ເປັນປັດໄຈຄໍ້າປະກັນໂດຍກົງ ໃຫ້ສັງຄົມມີຄວາມ ສະຫງົບ ແລະ ເປັນລະບຽບຮຽບຮ້ອຍ; ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຂອງຊາດ ຂະຫຍາຍຕົວ ຢ່າງບໍ່ຢຸດຢັ້ງ ທັງຮັບປະກັນການເຄື່ອນໄຫວຕ່າງປະ ເທດ ອັນແຂງແຮງ ຕາມ ແນວທາງຂອງພັກ. ແຕ່ເຖິງຢ່າງໃດກໍຕາມ, ພວກເຮົາ ກໍ່ຍັງມີຄວາມຈໍາເປັນ ຕ້ອງ ຕັດສິນໃຈປັບປຸງ, ຍົກລະດັບຂຶ້ນຕື່ມອີກ ແມ່ນສະພາບຄວາມຊໍ້າຊ້ອນດ້ານການຈັດ ຕັ້ງ, ພາລະບົດບາດ, ກົງຈັກທີ່ຍັງໃຫຍ່ໂຕ, ມີຂອດບໍລິຫານ ແລະ ສາຍງານ ທີ່ເກະ ກະຫຼືອບໍ່ພໍ; ພວກເຮົາ ໄດ້ປະກາດໃຊ້ກົດໝາຍ ແລະ ນິຕິກໍາໃຕ້ກົດໝາຍ ເປັນ

ຈຳນວນຫຼວງຫຼາຍ, ແຕ່ບໍ່ທັນກວມເອົາໄດ້ໝົດທຸກຂົງເຂດວຽກງານ, ການປະຕິບັດ  
 ຕົວຈິງ ຍັງບໍ່ທັນມີຄວາມສັກສິດ ແລະ ເຂັ້ມງວດເທົ່າທີ່ຄວນ, ກົນໄກການບັງຄັບໃຊ້  
 ກົດໝາຍ ບໍ່ທັນເຂັ້ມແຂງ, ການບໍລິຫານລັດຕາມກົດໝາຍ ຍັງບໍ່ທັນແຂງແຮງ,  
 ເຂັ້ມງວດ, ຄວາມໂປ່ງໃສໃນການຄຸ້ມຄອງບໍລິຫານຍັງຕໍ່າ... ຈຶ່ງພາໃຫ້ມີປະກົດ  
 ການຫຍໍ້ຫໍ່ຕ່າງໆໃນສັງຄົມເກີດຂຶ້ນ. ເກີດຂຶ້ນແລ້ວ, ການແກ້ໄຂ ກໍບໍ່ທັນເຂັ້ມ  
 ງວດ, ເດັດຂາດ ເຊິ່ງເປັນບັນຫາຊໍ້າເຮື້ອແກ່ຍາວ, ເຮັດໃຫ້ປະສິດທິພາບ ໃນການ  
 ຄຸ້ມຄອງລັດ ຍັງບໍ່ທັນສູງ; ການປະຕິບັດສິດປະໂຫຍດ ຂອງພົນລະເມືອງຕາມລັດຖະ  
 ທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ ຍັງມີອຸປະສັກບໍ່ໜ້ອຍ ເຊິ່ງລ້ວນແຕ່ຕ້ອງໄດ້ປັບປຸງ, ແກ້  
 ໄຂ ໃຫ້ເຖິງຖອງ ແລະ ເລິກເຊິ່ງ ໃນຕໍ່ໜ້າ.

**ບັນດາສະຫາຍ ທີ່ ຮັກແພງ!**

ພາລະກິດປົກປັກຮັກສາປະເທດຊາດ, ປົກປັກຮັກສາ ແລະ ເສີມຂະຫຍາຍໜາກ  
 ຜົນ ຂອງການປະຕິວັດ ໄວ້ໃຫ້ໜັ້ນຄົງ ແລະ ສ້າງການຫັນປ່ຽນທີ່ແຂງແຮງ,  
 ເລິກເຊິ່ງ ແລະ ຮອບດ້ານ ໃນການບູລະນະລະບອບປະຊາທິປະໄຕປະຊາຊົນ ພາຍໃຕ້  
 ຫຼັກການປ່ຽນແປງໃໝ່ຢ່າງຮອບດ້ານ ຂອງພັກເຮົາ ເປັນພາລະກິດປະຕິວັດອັນໃຫຍ່  
 ຫຼວງ, ຮອບດ້ານ, ແລະຍາວນານ ຂອງພັກເຮົາ. ປະເທດຊາດ, ປະຊາຊົນຂອງພວກ  
 ເຮົາ ໄດ້ຍິດໜັ້ນ ແລະ ພວມກ້າວເດີນຕາມເສັ້ນທາງ ທີ່ຕົນໄດ້ເລືອກໄວ້ແລ້ວນັ້ນ,  
 ແມ່ນຈຸດໝາຍສັງຄົມນິຍົມເຊິ່ງຮຽກ ຮ້ອງໃຫ້ທົ່ວພັກ, ທົ່ວລັດ, ກຳລັງປະກອບ  
 ອາວຸດ ແລະ ທົ່ວປວງຊົນລາວທັງຊາດ, ຈຶ່ງພ້ອມກັນເພີ່ມທະວີນໍ້າໃຈຮັກຊາດ,

ຄວາມເປັນເຈົ້າ ຂອງປະເທດຊາດ ແລະ ຄວາມສາມັກຄີເປັນປົກແຜ່ນພາຍໃນຊາດ ໃຫ້ສູງກວ່າເວລາໃດໜຶ່ງ ດ້ວຍຈິດໃຈບຸກທະລຸ, ບຸກບິນສູ້ຊົນ ເພື່ອສ້າງຄວາມ ເຂັ້ມແຂງ ໃຫ້ແກ່ປະເທດຊາດ ບິນຈິດໃຈເອກະລາດ, ເປັນເຈົ້າຕົນເອງ ທີ່ນັບມື້ນັບ ສູງຂຶ້ນ.

- ບົນພື້ນຖານ ລັດຖະທຳມະນູນ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ສະບັບທຳອິດ ແລະ ໄດ້ມີ ການປັບປຸງມາແລ້ວ 3 ຄັ້ງນັ້ນ ກໍຄື ແນວທາງທີ່ກຳນົດອອກ ໃນມະຕິກອງປະຊຸມ ໃຫຍ່ຄັ້ງທີ XI ຂອງພັກ, ພັກ-ລັດ ເຮົາ ຍາມໃດກໍຍິດໝັ້ນ ແລະ ຍືນຍັນຢ່າງໜັກ ແໜ້ນວ່າ : ສປປ ລາວ ປົກຄອງ ແລະ ຄຸ້ມຄອງສັງຄົມ ດ້ວຍລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ; ອົງການຈັດຕັ້ງພັກ, ລັດ, ແນວລາວສ້າງຊາດ, ອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນ, ອົງການຈັດຕັ້ງສັງຄົມ ແລະ ຜົນລະເມືອງທຸກຄົນ ຕ້ອງເຄົາລົບ ແລະ ປະຕິບັດ ລັດຖະ ທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ ຢ່າງເຂັ້ມງວດ.

ລັດ ປົກປ້ອງສິດອິດສະຫຼະພາບ ແລະ ສິດປະຊາທິປະໄຕ ຂອງປະຊາຊົນ ທີ່ບໍ່ມີ ໃຜຈະລ່ວງລະເມີດໄດ້; ທຸກອົງການ ແລະ ພະນັກງານ ຂອງລັດ ຕ້ອງໂຄສະນາ, ເຜີຍແຜ່, ອົບຮົມ ບັນດານະໂຍບາຍ, ກົດໝາຍ ແລະ ລະບຽບການຕ່າງໆ ໃຫ້ ປະຊາຊົນ ຮັບຮູ້ຢ່າງກວ້າງຂວາງ ແລະ ພ້ອມກັນຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໃຫ້ເຂັ້ມງວດ ເພື່ອ ຮັບປະກັນສິດ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດ ອັນຊອບທຳ ຂອງປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ.

- ລັດ ປະຊາທິປະໄຕປະຊາຊົນເຮົາ, ແມ່ນຂອງປະຊາຊົນ ໂດຍປະຊາຊົນ ແລະ ເພື່ອຜົນປະໂຫຍດອັນຊອບທຳຂອງປະຊາຊົນ ເຮັດໃຫ້ປະຊາຊົນ ເປັນເຈົ້າປະເທດ ຊາດຢ່າງແທ້ຈິງ, ທຸກການຕົກລົງ ກ່ຽວກັບແນວທາງ, ນະໂຍບາຍຕ່າງໆ ແລະ ການ ຫັນເປັນກົດໝາຍ ໂດຍອົງການອຳນາດ ຂອງປະຊາຊົນ, ລ້ວນແຕ່ຕ້ອງສ່ອງແສງ

ເຖິງເຈດຈຳນົງ, ຄວາມມຸ່ງມາດປາຖະໜາອັນແຮງກ້າ ຂອງປະຊາຊົນ ແລະ ທັງໝົດ ແມ່ນແນໃສ່ຮັບໃຊ້ຜົນປະໂຫຍດ ຂອງປະເທດຊາດ ແລະ ຂອງປະຊາຊົນ ບົນພື້ນຖານການຍຶດໝັ້ນ ຢ່າງສຸດກົກສຸດປາຍ ແລະ ດ້ວຍຄວາມຈິງຮັກຝັກຕິຕໍ່ ອຸດົມການ ແລະ ວັດຖຸປະສົງອັນສູງສົ່ງ ຂອງພາລະກິດປະຕິວັດ. ພວກເຮົາ ຕ້ອງໄດ້ ສືບຕໍ່ບຸລະນະລະບອບປະຊາທິປະໄຕປະຊາຊົນ ໃຫ້ສົມບູນຍິ່ງຂຶ້ນ ໂດຍເອົາປະຊາຊົນ ເປັນເປົ້າໝາຍ ແລະ ເອົາປະຊາຊົນ ເປັນໃຈກາງ ນີ້ຄືແນວທາງນະໂຍບາຍອັນສະເໝີ ຕົ້ນສະເໝີປາຍ ຂອງພັກເຮົາ. ໃນເວລາດຽວກັນນັ້ນ, ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າຂອງ ພວກເຮົາ ກໍ່ຕ້ອງໄດ້ຮັບຮູ້ ແລະ ເຂົ້າໃຈຢ່າງເລິກເຊິ່ງວ່າ ຄົນລາວແຕ່ລະຄົນ ກໍ່ມີ ສິດທິ ແລະ ພັນທະຂອງຕົນ ໃນການດຳລົງຊີວິດຢູ່ພາຍໃຕ້ກົດໝາຍ, ປະຕິບັດກົດ ໝາຍ ໃຫ້ເຄັ່ງຄັດ, ໃຫ້ສົມສັກສີ ໃນການເປັນພົນລະເມືອງທີ່ດີຂອງປະເທດ.

- ເພື່ອເພີ່ມທະວີການຍົກສູງປະສິດທິພາບ ການຄຸ້ມຄອງລັດ, ຄຸ້ມຄອງສັງຄົມ ດ້ວຍກົດໝາຍຢ່າງເຂັ້ມງວດ, ພວກເຮົາຕ້ອງໄດ້ສືບຕໍ່ປັບປຸງ ແລະ ສ້າງກົດໝາຍ ຕາມຫຼັກວິທະຍາສາດ ແລະ ຫຼັກແຫ່ງການຕອບສະໜອງສະພາບຈຸດພິເສດ ຂອງ ການພັດທະນາ ທີ່ປ່ຽນແປງຂອງປະເທດ ທັງຕອບສະໜອງ ເງື່ອນໄຂ ຂອງລະບອບ ປະຊາທິປະໄຕປະຊາຊົນ ກໍ່ຄື ຕອບສະໜອງຄວາມສອດຄ່ອງກັບເງື່ອນໄຂ ຂອງຍຸກ ສະໄໝໃໝ່, ກົນໄກເສດຖະກິດຕະຫຼາດ ແລະ ການເຊື່ອມໂຍງກັບສາກົນ. ກ່ອນອື່ນ ໝົດ, ຕ້ອງຮີບຮ້ອນຫັນແນວທາງ, ແຜນນະໂຍບາຍໃຫຍ່ ທີ່ກຳນົດໄວ້ໃນມະຕິ XI ຂອງພັກ ກໍ່ຄື ການແກ້ໄຂການປະຕິບັດ 2 ວາລະແຫ່ງຊາດໃຫ້ເປັນຮູບປະທຳ, ຫັນ ມະຕິຂອງສະພາ ກ່ຽວກັບບັນຫານີ້ໃຫ້ເປັນກົດໝາຍ, ລະບຽບການອັນລະອຽດ ແລະ ຈະແຈ້ງ, ຊັດເຈນ ເພື່ອຮັບປະກັນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ຢ່າງເປັນເອກະພາບ, ຖືກຕ້ອງ ແລະ ຫັນກັບສະພາບການ, ເປັນບ່ອນອີງໃຫ້ແກ່ການຍົກສູງຄຸນນະພາບ

ການເຄື່ອນໄຫວ ແລະ ການບໍລິການຮັບໃຊ້ປະຊາຊົນ ຂອງອົງການບໍລິຫານລັດ ທັງ ຂັ້ນສູນກາງ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ; ແກ້ໄຂປະກົດການສວຍໃຊ້ໜ້າທີ່ ກົດໝວງ, ຖ່ວງດົງ ການພັດທະນາ, ຕ້ານສະກັດກັ້ນ ແລະ ແກ້ໄຂການສໍ້ລາດບັງຫຼວງ ຂອງເຈົ້າໜ້າທີ່ ລັດ ຕາມກົດໝາຍ ຢ່າງເດັດຂາດ ແລະ ເຂັ້ມງວດແທ້.

- ຕ້ອງຮັບປະກັນການຈັດຕັ້ງບັງຄັບໃຊ້ກົດໝາຍ ຢ່າງຖືກຕ້ອງ ແລະເປັນທຳ; ສ້າງກົນໄກຕົວຈິງ ເພື່ອຮັບປະກັນການເຂົ້າຮ່ວມໂດຍກົງ ຂອງປະຊາຊົນ ເວົ້າລວມ ແລະ ຂອງຊຸມຊົນ ເວົ້າສະເພາະ ໃນການຕົກລົງບັນຫາ ທີ່ພົວພັນເຖິງສິດ ແລະ ຜົນ ປະໂຫຍດອັນຊອບທຳ ຂອງເຂົາເຈົ້າຕາມທິດ ຮັບປະກັນແບບແຜນ “ ໃຫ້ປະຊາຊົນ ຮູ້, ປະຊາຊົນໄດ້ປຶກສາຫາລື ແລະ ປະຊາຊົນເຂົ້າຮ່ວມຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ”. ສະກັດກັ້ນ ປະກົດການສວຍໃຊ້ສິດອຳນາດ ລະເມີດສິດເປັນເຈົ້າຂອງປະຊາຊົນ ຈາກເຈົ້າໜ້າທີ່ ລັດທຸກຂັ້ນ; ສ້າງເງື່ອນໄຂຕົວຈິງ ແລະ ອຳນວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ປະຊາຊົນ ສາມາດເຂົ້າເຖິງ ການໃຊ້ການບໍລິການດ້ານກົດໝາຍ ຈາກລັດ ຫຼື ສັງຄົມ ເພື່ອປົກ ປ້ອງຄວາມເປັນທຳ ແກ່ຕົນເອງຂອງເຂົາເຈົ້າ.

ຕ້ອງຕິຖອຍ ແລະ ກຳຈັດປັດເປົ່າ ທຸກການກະທຳແບບອາດຍາສິດ, ການຂົ່ມຂູ່, ອັນຈະກໍ່ໃຫ້ເກີດຄວາມເສຍຫາຍເຖິງກຽດສັກສີ, ຮ່າງກາຍ, ຊີວິດ, ຈິດໃຈ ແລະ ຊັບສົມບັດ ຂອງປະຊາຊົນ. ການຈັດຕັ້ງພັກທຸກຂັ້ນ ແລະ ສະມາຊິກພັກ, ພະນັກ ງານ ຕ້ອງຍົກສູງສະຕິ ແລະ ເປັນແບບຢ່າງນຳໜ້າ ໃນການເຄົາລົບກົດໝາຍ, ຮຽນ ຮູ້ກົດໝາຍ, ປະຕິບັດກົດໝາຍ ແລະ ນຳໃຊ້ກົດໝາຍ ຢ່າງຖືກຕ້ອງ; ບໍ່ອະນຸຍາດໃຫ້ ການຈັດຕັ້ງ ແລະ ບຸກຄົນໃດໆມີອະພິສິດເໜືອລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ; ຫ້າມໃຊ້ຄຳສັ່ງ ປ່ຽນແທນກົດໝາຍ ແລະ ເດັດຂາດ ຫ້າມບໍ່ໃຫ້ສວຍໂອກາດຊ່ອງ

ວ່າງ ຂອງ ກົດໝາຍ ຫຼື ເຮັດໃຫ້ກົດໝາຍມີຊ່ອງວ່າງ ເພື່ອສະແຫວງຫາຜົນ  
ປະໂຫຍດສ່ວນຕົວ ແລະ ຂອງກຸ່ມກ້ອນ, ເຊື່ອສາຍ, ທ້ອງຖິ່ນ.

- ສົ່ງເສີມ, ສ້າງໃຫ້ມີໂອກາດແຂ່ງຂັນກັນ ສ້າງຕົວແບບຂອງພົນລະເມືອງດີໃນ  
ສັງຄົມ ໃນການປະຕິບັດລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ ທີ່ເຂັ້ມງວດ, ຖືກຕ້ອງ  
ແລະ ສອດຄ່ອງ, ທັງຕ້ອງມີການຕິດຕາມ, ກວດກາ ເປັນປະຈຳ ໃນການປະຕິບັດ  
ປົກປ້ອງຄວາມສັກສິດ, ກຽດສັກສີ ຂອງລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ ເພື່ອ  
ຮັບປະກັນ ຕາມຫຼັກແຫ່ງຄວາມເປັນຈິງ, ຫຼັກ ປະຊາ ທິປະໄຕ ແລະ ຫຼັກການ  
ປົກຄອງ ຂອງອຳນາດລັດ.

- ປັບປຸງ, ຍົກລະດັບປະສິດທິຜົນ ການເຄື່ອນໄຫວປະຕິບັດໜ້າທີ່ ຂອງບັນດາ  
ອົງການປົກປ້ອງກົດໝາຍ, ສ້າງຄວາມໂປ່ງໃສ ໃນທຸກຂັ້ນຕອນ ຂອງການດຳເນີນ  
ຄະດີຕາມຂະບວນຍຸຕິທຳ, ພິຈາລະນາຕັດສິນ, ພິພາກສາຄະດີ ແລະ ຈັດຕັ້ງ  
ປະຕິບັດຄຳຕັດສິນຂອງສານ ບົນພື້ນຖານລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ, ເຮັດ  
ໃຫ້ທຸກຂັ້ນຕອນ ຂອງການດຳເນີນຄະດີ ມີຄວາມໂປ່ງໃສ, ສິ້ນສຸດຂະບວນການ  
ຕາມກົດໝາຍ ແລະ ຮັບປະກັນຄວາມຍຸຕິທຳ ຢ່າງແທ້ຈິງ.

- ເພີ່ມທະວີວຽກງານເຜີຍແຜ່, ອົບຮົມ ເພື່ອຍົກລະດັບຄວາມຮູ້ທາງກົດໝາຍ  
ໃຫ້ປະຊາຊົນ, ສ້າງສະຕິກົດໝາຍໃຫ້ສູງຂຶ້ນ, ສ້າງທັດສະນະ ແລະ ໃຫ້ກາຍເປັນ  
ວັດທະນະທຳໃໝ່ ກ່ຽວກັບການ ເຄື່ອນໄຫວເຮັດວຽກ, ດຳລົງຊີວິດແບບໃໝ່ ທີ່  
ຖືກຕ້ອງ, ເປັນທຳ, ຫັນປ່ຽນຄຳນິຍົມ ແລະ ວິຖີຊີວິດ ມີວິທະຍາສາດ ແລະ ກ້າວ  
ໜ້າຂຶ້ນເລື້ອຍໆ. ຍ້ອນພົນລະເມືອງທຸກຄົນ ມີສິດສະ ເໝີພາບກັນ ຕໍ່ໜ້າກົດໝາຍ,

ດັ່ງນັ້ນ ຕ້ອງເປີດໂອກາດໃຫ້ປະຊາຊົນ ເຂົ້າຮ່ວມຕິດຕາມ, ກວດກາ ການປະຕິບັດ ກົດໝາຍ ຢູ່ໃນທຸກລະດັບ; ສະໜອງບັນດາຂໍ້ມູນອັນຈໍາເປັນ ໃນການເຄື່ອນໄຫວ ຂອງລັດ ແລະ ເປັນສື່ກາງໃຫ້ສັງຄົມ ສະແດງຄວາມຄິດເຫັນອັນສ້າງສັນຈາກສັງຄົມ ຕໍ່ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ ຂອງອົງການອໍານາດລັດ ຢ່າງເປັນລະບົບ, ວ່ອງໄວ ແລະ ຊັດເຈນ; ປັບປຸງບັນດານິຕິກຳ ຫຼືກົນໄກເຄື່ອນໄຫວຕົວຈິງ ຂອງສື່ມວນຊົນ ໃຫ້ຮັດກຸມ ເພື່ອໃຫ້ກາຍເປັນກຳລັງທາງສັງຄົມອັນແຂງແຮງ ໃນການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ປະຕິບັດພາລະບົດບາດຄຸ້ມຄອງເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ຂອງລັດ ກໍຄືການເສີມຂະ ຫຍາຍສິດເປັນເຈົ້າ ຂອງປະຊາຊົນ ຢ່າງແທ້ຈິງ. ແນ່ນອນວ່າ, ໃນຂະບວນວິວັດ ແຫ່ງການພັດທະນາ ຕ້ອງການ ການປັບປຸງສິ່ງທີ່ມີແລ້ວ ແລະ ສ້າງກົດໝາຍໃໝ່ຂຶ້ນ ຕື່ມ, ແຕ່ຂໍບໍ່ໃຫ້ແລ່ນນໍາປະລິມານ, ຕ້ອງເນັ້ນເຖິງຄຸນນະພາບ ແລະ ຄວາມ ຕ້ອງການທີ່ແທ້ຈິງ.

**ບັນດາສະຫາຍ, ຜົນຮ່ວມຊາດ ທີ່ຮັກແພງທັງຫຼາຍ!**

ໃນພິທີໂຮມຊຸມນຸມອັນຄືກຄືນນີ້, ຂ້າພະເຈົ້າ ຕາງໜ້າໃຫ້ພັກ-ລັດ ຂໍສະແດງ ຄວາມຊົມເຊີຍສັນລະເສີນ ພະນັກງານ, ສະມາຊິກພັກ, ທະຫານ, ຕໍາຫຼວດ, ກຳມະກອນ, ກະສິກອນ, ນັກຮຽນຮູ້ປັນຍາຊົນ, ນັກທຸລະກິດ-ຜູ້ປະກອບການ ທັງຫຼາຍ ແລະ ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າ, ຊັ້ນຄົນ, ສາສະໜາ, ຊາວຕ່າງດ້າວ, ນັບ ທັງຜົນຮ່ວມຊາວລາວ ຢູ່ຕ່າງປະເທດ ແລະ ຊາວຕ່າງປະເທດ ທີ່ດໍາລົງຊີວິດ ແລະ ເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຢູ່ ສປປ ລາວ ທີ່ໄດ້ຕັ້ງໜ້າປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນຜົນງານລວມ



ແຫ່ງການປົກປັກຮັກສາ ແລະ ພັດທະນາ ປະເທດລາວ ກໍຄື ການເຄົາລົບ ແລະ ປະຕິບັດ ລັດຖະທຳມະນູນ ແລະ ກົດໝາຍ ໃນຕະຫຼອດ 3 ທົດສະວັດຜ່ານມາ. ພ້ອມກັນນີ້, ກໍຂໍສະແດງຄວາມຮູ້ບຸນຄຸນຢ່າງເລິກເຊິ່ງ ແລະ ຄວາມຂອບອົກຂອບໃຈ ຢ່າງຈິງໃຈ ໄປຍັງບັນດາເພື່ອນມິດປະເທດຕ່າງໆຢູ່ໃນໂລກ ກໍຄື ບັນດາອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນ ທີ່ໄດ້ໃຫ້ການສະໜັບສະໜູນທາງດ້ານການສ້າງຄວາມສາມາດ ໃຫ້ ສປປ ລາວ ເປັນລັດທີ່ປົກຄອງດ້ວຍກົດໝາຍ ເປັນລັດທີ່ເນັ້ນໃສ່ການບໍລິຫານທີ່ດີ ໃຫ້ແກ່ ສປປ ລາວ ແລະ ສປປ ລາວ ເຮົາ ກໍໄດ້ສືບຕໍ່ຮ່ວມມືໃນຕໍ່ໄປຢ່າງບໍ່ຢຸດຢັ້ງ.

ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍອວຍພອນໄຊອັນປະເສີດໃຫ້ບັນດາທ່ານ, ບັນດາສະຫາຍ ທີ່ມາຮ່ວມພິທີໂຮມຊຸມນຸມໃນຄັ້ງນີ້ ແລະ ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າທຸກຖ້ວນໜ້າ ຈົ່ງມີສຸຂະພາບເຂັ້ມແຂງ, ອາຍຸໝັ້ນຍືນ ແລະ ມີຜົນສຳເລັດໃໝ່ໃຫຍ່ຫຼວງກວ່າເກົ່າ ໃນໜ້າທີ່ວຽກງານຂອງຕົນ.

**- ສາທາລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ ໝັ້ນຍືນ !**

**- ນໍ້າໃຈວັນລັດຖະທຳມະນູນແຫ່ງຊາດ 15 ສິງຫາ ໝັ້ນຍືນ !**

(ຂອບໃຈ)